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Petrovanka: 30 let tradice dechové hudby
foto: archiv kapely

Ročník 17, číslo 4/2024 (říjen, listopad, prosinec)



Na podzim 2024 se po 20 letech vyměnila krytina na venkovské usedlosti čp. 10.  
Doškařskou práci provedla firma Františka Pavlici z Hroznové Lhoty.
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SLOVO STAROSTKY

Vážení spoluobčané,
jak se rok chýlí ke svému konci, nastává čas ohlédnout se zpět. Rok 2024 byl plný 
výzev a příležitostí, kterých jsme se snažili využít ku prospěchu obce a jejích 
občanů.

Ohlédnutí za rokem 2024
Jednou z největších  finančních investic roku byla výměna střešní krytiny 

doškové chalupy. K opravě bylo možné přistoupit především díky dotaci 
z Jihomoravského kraje, Nadačního fondu rodiny Malých a Nadaci ČEZ. Z dalších 
dotačních akcí bylo pořízení projektové dokumentace na rekonstrukci kulturního 
domu. Finanční příspěvek poskytl Jihomoravský kraj, stejně tak podpořil 
i následnou péči o zeleň, v rámci které byly vysázeny stromy, péče o parčík 
u zastávky a kolem pomníku obětí války, zálivka stromů a péče o mladé výsadby.

Díky Nadaci Agrofert jsme hasičům mohli pořídit nové hadice a rozdělovače. 
Přes DSO Moravskokrumlovsko přibyly do majetku nové zahradní sety a vyvýšené 
bufetové stoly. Místní akční skupina Živé pomezí Krumlovsko-Jevišovicko 
dopomohla k získání dotace ze SZIF k pořízení inventáře kulturního domu.

Určitě jste zaregistrovali, že dětské hřiště ohraničuje nové oplocení, které 
pořídila obec ze svého rozpočtu bez dotací, podobně jako nové dřevěné mostky na 
mokřadech.

V říjnu byl opraven silniční most poblíž trafostanice pod zemědělským 
družstvem. Tuto akci plně financovala Správa a údržba silnic. Jsem moc ráda, že se 
havarijní stav mostku opravil a bude bezpečně sloužit svému účelu.

Během roku se snažíme při opravách veřejného osvětlení postupně obměňovat 
svítidla za energeticky šetrnější zdroje. Dotační tituly bývají sice stále vypisovány, 
ale při propočtu finančních úspor naší obce je daleko levnější tento způsob obnovy, 
i když je zdlouhavý. Pokud ve vaší ulici dojde k poruše veřejného osvětlení či 
obecního rozhlasu, nahlaste prosím tuto skutečnost na obecní úřad.

Program pro naše seniory
V roce 2024 se podařilo zorganizovat vzpomínkové kavárny pro naše seniory. 

Jsem velmi ráda, že počet zájemců postupně narůstá a starší generace má možnost 
se pravidelně setkávat. Přijíždí také senioři, kteří v Petrovicích nebydlí, ale mají 
vazby na naši obec. Je to vždy milé a srdečné shledání.

Uchovávání tradic
Těší mě, že se v naší obci daří zachovávat tradice, které nám zanechali naši 

předkové. Děti, mládež, školka i sousední škola, místní spolky, zastupitelé, 
zaměstnanci obce a dobrovolníci z řad občanů ctí místní zvyky a je dobře, že nám 
snad budou vyrůstat následovníci, kteří převezmou tuto štafetu. Děkuji vám za 
ochotu pomoct, čas a energii, které vkládáte do udržování společenského života 
Petrovic. Ať už jste se jakkoliv aktivně podíleli nebo přispěli svou účastí, patří všem 
veliké poděkování.
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Kácení palivového dřeva
Začátkem roku dojde k částečnému kácení stromů v obecních lesících. Dřevo 

bude nabídnuto občanům k odprodeji. Protože obec vlastní jen málo lesních 
pozemků, bude toto dřevo nachystáno do menších hromad, aby se dostalo na více 
zájemců. O prodeji dřeva budete včas informováni obecním rozhlasem, mobilní 
aplikací a na úředních deskách.

Plány pro nadcházející rok
Rok 2025 bude ve znamení dalších projektů a výzev. Stále je co vylepšovat 

a opět zkusíme využít dotačních programů. V současné době čekáme na stanovisko, 
zda získáme dotaci v podané žádosti na vybudování fotovoltaické elektrárny 
na budovu obecního úřadu. Přebytky elektrické energie bychom pak využili 
k napájení veřejného osvětlení. Také jsme už podali žádost o dotaci na JMK 
na opravu střechy kulturního domu. Při větších deštích do budovy zatéká. 

Zamýšlené investice do budoucna
V dalších letech bude nutné opatření pro zadržení vody v krajině, zamezení 

půdní eroze a regulovaný odtok dešťové vody, jak jsme se mohli přesvědčit při 
srpnovém přívalovém dešti v lokalitě směrem na Lesonice. Také po dostavbě 
intenzifikace čistírny odpadních vod plánujeme hned na vedlejším pozemku 
vybudovat sběrný dvůr na tříděný odpad.

Rádi bychom pokračovali v opravách místních komunikací a chodníků, budování 
zcela nových chodníků, parkovišť, komunikací, na hřbitově je v plánu postavit 
kolumbárium, bude nutné zaměřit se na budovu hasičské zbrojnice, která má 
narušenou statiku, v kulturním domě by byla nutná oprava podlahy, 
elektroinstalace a v plánu jsou přístavby pergoly pro venkovní posezení, skladu 
židlí a stolů, v zadní části pak zázemí pro účinkující, sklad a kostymérnu. Snad také 
dojde na zateplení budovy mateřské školy.

Poděkování
Je mi velkou ctí poděkovat veřejně panu Arnoštu Dymlovi za roky jeho obětavé 

a pečlivé práce při údržbě veřejných prostranství, která slouží nám všem. Navázal 
na poctivou práci svých předchůdců pana Vladimíra Sobola a Pavla Daňhela, kteří 
rovněž věnovali svůj volný čas péči o vzhled obce. Se všemi byla vždy výborná 
spolupráce. Pevně věřím, že se podaří najít pokračovatele.

Novoroční přání
Na prahu roku 2025 bych všem ráda popřála, aby ten letošní rok byl plný 

pozitivních zpráv, příjemných setkávání, přátelství a spokojenosti. K tomu je však 
nutné zdraví, štěstí, láska a vzájemná tolerance. Přeji vám, abyste nic z toho 
nepostrádali.

S úctou 
Irena Závišková, starostka obce
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ZE  ZASEDÁNÍ  ZASTUPITELSTVA  OBCE

45. zasedání Zastupitelstva obce Petrovice dne 3. října 2024

• ZO projednalo aktualizaci povodňového plánu obce Petrovice. Plán bude ještě 
upřesněn se starostou SDH Petrovice Antonínem Bodanským a poté bude 
schválen zastupitelstvem obce.

• Starostka informovala ZO o sdělení Katastrálního úřadu pro Jihomoravský kraj, 
katastrální pracoviště Znojmo, kterým oznamuje vyhlášení revize katastru 
nemovitostí v katastrálním území Petrovice u Moravského Krumlova. Revize 
potrvá od 12. 11. 2024 přibližně do 31. 3. 2026. Podrobnosti budou uveřejněny 
na úředních deskách obce.

• Starostka informovala ZO o plánované uzavírce silnice III/4135 v obci Petrovice 
z důvodu opravy mostu 4135-3 (u Šibralových). Uzavírka bude v termínu 16. 10. – 
25. 10. 2024.

• ZO projednalo a schválilo žádost ČZS o konání taneční zábavy Vinobraní v sobotu 
19. 10. 2024 v sále kulturního domu.

46. zasedání Zastupitelstva obce Petrovice dne 24. října 2024

• ZO projednalo a schválilo Smlouvu o vkladu majetku mezi obcí Petrovice 
a VODOVODY A KANALIZACE Třebíč. Předmětem vkladu je nemovitý majetek 
„Petrovice zasíťování nových stavebních parcel - prodloužení vodovodu 
a splaškové kanalizace“ ke dni 31. 10. 2024.

• Starostka informovala ZO o přijetí Rozpočtového opatření č. 9/2024 ze dne 
25. 9. 2024, které ZO vzalo na vědomí.

• ZO projednalo a schválilo Rozpočtové opatření č. 10/2024.
• ZO projednalo a schválilo žádost zastupitelů obce Petrovice o pokácení smrku 

u domu čp. 30 na parcele p. č. 2981 v k. ú. Petrovice u Moravského Krumlova. 
Důvodem je ohrožení zdraví a majetku občanů obce.

• Starostka informovala ZO o jednání 82. členské schůze DSO Moravskokrumlovsko 
ze dne 24. 10. 2024.

• ZO projednalo a schválilo Darovací smlouvu mezi obcí Petrovice (dárce) 
a Dechovou hudbou z Petrovic, z. s. (obdarovaný). Předmětem smlouvy je 
finanční dar ve výši 5000 Kč ve prospěch obdarovaného na činnost kapely.

• ZO projednalo a schválilo žádost Dechové hudby z Petrovic, z. s. o konání akce 
Petrovanka 30 let v kulturním domě dne 16. 11. 2024.

• ZO projednalo a schválilo návrh těžby dřeva v obecních lesních pozemcích p. č. 
6/1 a 2706/1 v k. ú. Petrovice u Moravského Krumlova na doporučení odborného 
lesního hospodáře Ing. Dušana Utinka. Dřevo bude vytěženo odbornou firmou 
Oldřich Moučka, Lesonice, rozděleno do hromádek o objemu cca 5 m3 a prodáno 
zájemcům z řad občanů obálkovou metodou. Prodejní cena bude upřesněna na 
dalším zasedání ZO.

• ZO vzalo na vědomí oznámení ředitelky MŠ Petrovice o omezení provozu MŠ a ŠJ 
v době podzimních prázdnin. V době 29. a 30. 10. 2024 bude provoz od 6.30 do 
12.00. Dále ZO vzalo na vědomí oznámení ředitelky MŠ Petrovice o přerušení 



6

provozu MŠ a ŠJ v době vánočních prázdnin od 23. 12. 2024 do 2. 1. 2025.
• ZO projednalo a schválilo žádost projektantky Aleny Danielové o souhlasné 

stanovisko s umístěním plynovodní přípojky stavebníka D. L. k rodinnému domu 
na parcele č. 440/6 v k. ú. Petrovice u Moravského Krumlova.

• ZO projednalo a schválilo Dodatek č. 1 ke Smlouvě o dílo se zhotovitelem 
p. Františkem Pavlicou, Hroznová Lhota, IČ: 03041557. Dodatkem se mění čl. III, 
kdy se prodlužuje termín plnění do 30. 11. 2024 a čl. IV., kdy se zpřesňuje 
rozpočet díla při výměně doškové krytiny ve venkovské usedlosti s doškovou 
střechou čp. 10.

47. zasedání Zastupitelstva obce Petrovice dne 7. listopadu 2024

• ZO projednalo a schválilo zprávu finančního výboru a návrh rozpočtu na rok 
2025.

• ZO projednalo a schválilo zprávu kontrolního výboru a doporučení na pořízení 
2 ks odvlhčovačů a opravu plotu před doškovou chalupou.

• ZO projednalo a schválilo Licenční smlouvu č. SAAS-M01728/24 mezi obcí 
Petrovice a ALIS spol. s r. o. Česká Lípa, k užívání Software KEO4.

• ZO projednalo a schválilo Smlouvu o poskytování hostingových služeb č. 
INSO2087/2 mezi obcí Petrovice a ALIS spol. s r. o. Česká Lípa.

• ZO projednalo a schválilo Pronájem (pacht) pozemků p. č. 2159, 2425 a 2684 v k. 
ú.  Petrovice u Moravského Krumlova dle uveřejněného záměru jedinému 
zájemci AGRO družstvo Petrovice. Doba pachtu činí u pozemků p. č. 2159 a 2425 
10 roků, u pozemku p. č. 2684 jeden rok.

• ZO projednalo a schválilo odpisový plán MŠ Petrovice v předloženém znění.
• ZO projednalo a schválilo žádost města Miroslavi o podporu projektu výstavby 

nového odlehčovacího hřiště v Miroslavi pro širokou veřejnost.
• ZO projednalo aktuální změnu v podmínkách 68. výzvy na podávání žádostí 

o dotaci na projekty Předcházení vzniku odpadů. Oproti předchozím výzvám 
klesla podpora z původních 80 % na 51 %, spoluúčast obce je nyní 49 %. ZO 
zohlednilo i připravovanou legislativu řešící zálohování PET lahví. Proto ZO 
z finančních důvodů rozhodlo ustoupit od původně plánovaného pořízení 
modrých popelnic na papír a žlutých popelnic na plast do domácností. Místo toho 
budou pořízeny 2 ks modrého kontejneru 1100 litrů na papír, velkoobjemový 
kontejner 12 m� na bioodpad a servírovací vozík na nádobí nerezový.

48. zasedání Zastupitelstva obce Petrovice dne 21. listopadu 2024

• ZO projednalo návrh Pachtovní smlouvy 372/2023 mezi obcí Petrovice a AGRO 
družstvem Petrovice a odročilo její schválení na příští zasedání.

• ZO projednalo a schválilo Rozpočtové opatření č. 11/2024, viz příloha.
• ZO projednalo a schválilo Smlouvu o bezúplatném převodu majetku č. 15/2024 

mezi DSO Moravskokrumlovsko a obcí Petrovice. Předmětem smlouvy je 
bezúplatný převod 2 ks zahradních setů a 3 ks bufetových stolů na obec 
Petrovice.

• ZO projednalo a schválilo žádost dechové hudby Petrovanka o prominutí nájmu 
za kulturní dům na akci Petrovanka 30 let konané dne 16. 11. 2024.

• ZO projednalo a schválilo záměr propachtovat pozemky v majetku obce v k. ú. 
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Dobelice, Lesonice u Moravského Krumlova a Petrovice u Moravského Krumlova. 
Záměr bude zveřejněn na úřední desce obce po zákonem stanovenou dobu 
a o pachtu bude jednáno na příštím zasedání ZO.

• ZO projednalo a schválilo Dohodu o provedení práce s neuvolněnou členkou 
zastupitelstva Helenou Janštovou. Předmětem dohody je úklid kulturního domu 
a údržba vybavení kuchyňky v období od 4. 11. 2024 do 30. 11. 2024.

49. zasedání Zastupitelstva obce Petrovice dne 11. prosince 2024

• ZO projednalo a schválilo Pachtovní smlouvu 14/2024 a Pachtovní smlouvu 
15/2024 mezi obcí Petrovice a AGRO družstvem Petrovice. Doba pachtu činí 10 
let u Pachtovní smlouvy 14/2024 a 1 rok u Pachtovní smlouvy 15/2024.

• ZO projednalo a schválilo Rozpočet obce na rok 2025.
• ZO projednalo a schválilo střednědobý výhled rozpočtu na roky 2026-2029.
• ZO projednalo a schválilo podání žádosti o dotaci z programu PRV JMK na akci 

„Oprava kulturního domu Petrovice, I. etapa“.
• Starostka seznámila ZO s informacemi z 83. členské schůze DSO 

Moravskokrumlovsko ze dne 3. 12. 2024.
• ZO projednalo a schválilo Dodatky č. 3, 4 a 5 Stanov dobrovolného svazku obcí 

Moravskokrumlovsko.
• ZO projednalo organizační zajištění akce „Rozjímání u vánočního stromu“ dne 

12. prosince 2024 od 16 hodin.
• ZO projednalo a schválilo plán inventur pro rok 2024.
• ZO projednalo a schválilo Příkaz č. 1 k provedení řádné inventarizace majetku 

a závazků ke dni 31.12.2024.
• ZO projednalo a schválilo Smlouvu o zpracování projektu mezi Centrem 

Grantové Podpory s.r.o. a obcí Petrovice. Předmětem smlouvy je zpracování 
kompletní projektové žádosti o dotaci v rámci výzvy RES+ č. 3/2024 – Komunální 
FVE na veřejných budovách pro malé obce v Modernizačním fondu.

• ZO projednalo a schválilo záměr na těžbu a prodej dřeva z obecních zalesněných 
parcel p. č. 2706/1 a 6/1 v k. ú. Petrovice u Mor. Krumlova. Těžbu provede 
Oldřich Moučka, Lesonice. Prodej dřeva bude oznámen po ukončení těžby 
místním rozhlasem s uvedením podmínek odkupu dřeva.

• ZO projednalo a schválilo objednávku pasportu lamp veřejného osvětlení 
(varianta s geodetickým zaměřením včetně výšky) a amplionů místního rozhlasu 
od firmy Mapotip Česko s.r.o.

• ZO projednalo a schválilo žádost SÚS JMK o povolení ke kácení dřevin rostoucích 
mimo les. Jedná se o pokácení 1 ks suché švestky na parcele p. č. 1711/2 v k. ú. 
Petrovice u Mor. Krumlova ve vlastnictví JMK. Podmínkou souhlasu je provedení 
náhradní výsadby v počtu 2 ks stromů v k. ú. Petrovice u Moravského Krumlova.

• Starostka seznámila ZO s jednáním se zástupci Katastrálního úřadu Znojmo 
a Městským úřadem Moravský Krumlov o připravované revizi Katastru 
nemovitostí v naší obci. O dalším postupu budou občané včas informováni.

• ZO projednalo a schválilo odkoupení 2 ks party stanů o velikosti 3 x 6 metrů od 
J. V. za celkovou cenu 4600 Kč.

• ZO projednalo a schválilo možnost zaměstnat uchazeče o zaměstnání vedeného 
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v evidenci Úřadu práce P. V. a pověřuje starostku vyplněním žádosti a dalšími 
administrativními kroky.

• ZO projednalo a schválilo Dohodu o provedení práce s neuvolněnou členkou 
zastupitelstva Blankou Bodanskou. Předmětem dohody je zhotovení vánoční 
výzdoby (slaměný betlém v životní velikosti) u vánočního stromu.

• ZO projednalo a schválilo Rozpočtové opatření č. 12/2024.

INFORMACE  OBČANŮM

Sbírka ošacení, obuvi, hraček, knih, nádobí:  3. – 7. března 2025
(výběr na obecním úřadě, denně 8 – 15 hodin, středa do 18 hodin)

Nebezpečný odpad (2x ročně):   4. dubna  a  11. září 2025

Objemný odpad (2x ročně):    4. - 6. dubna   a   26. – 28. září 2025

PŘEHLED PLATEB ZA ODPADY V NAŠÍ OBCI V PRŮBĚHU ROKU 2024

NÁKLADY:
odvoz popelnic (AVE CZ) 26x ročně . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 367 563,57 Kč
odvoz tříděného odpadu (plast, papír, sklo, kovy, kartony) . . . . . 180 140,49 Kč
odvoz bioodpadu . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .   32 854,04 Kč
odvoz nebezpečného odpadu (2x ročně) . . . . . . . . . . . . . . . .   38 816,80 Kč
odvoz velkoobjemového odpadu (2x ročně . . . . . . . . . . . . . . .   70 192,71 Kč
odvoz textilu (Chráněné dílny Znojmo) . . . . . . . . . . . . . . . . . .  zdarma  .
celkem . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 689 567,61 Kč

PŘÍJMY:
poplatky od občanů (700 Kč/os. nebo nemovitost) . . . . . . . . . . 269 375,00 Kč
příjem od EKO-KOMU za třídění odpadů . . . . . . . . . . . . . . . .   71 821,50 Kč
příjem za použité oleje (Fritex)  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 175,00 Kč
celkem . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 341 371,50 Kč

Během roku se ve dvou případech odvozu bioodpadu muselo řešit nepoctivé 
třídění, kdy do kontejneru někdo vyhodil koberce, matrace, igelitové pytle (i když 
naplněné lupením), kovové poličky, lahve od vodky, apod. Tento odpad opravdu do 
bioodpadu nepatří a obsahy těchto kontejnerů byly odmítnuty. Proto ho musela 
svozová firma vyvézt na smetiště, kde nám byla hmotnost odpadu účtována jako 
velkoobjemový odpad. Tím obci vznikly větší náklady za likvidaci. Je to zbytečné 
a dalo by se tomu snadno předcházet. Jen kdyby každý občan řádně třídil a při 
odhazování bioodpadu přemýšlel, zda to, co vyhodí, se také v přírodě rozloží. 
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CENA VODY
od 1. ledna 2025 jsou platné tyto jednotné ceny vč. DPH (12 %): 

vodné za 1 m� dodané vody       70,95 Kč
stočné za 1 m� odvedené vody    70,34 Kč
celkem za 1 m�    141,29 Kč

V roce 2024 bylo v obci Petrovice odebráno 9 749 m� vody a čistírnou proteklo 
celkem 12 034 m� přečištěné odpadní vody.

Kontakt na provoz M. Krumlov:
Karel Kalina – vedoucí provozu  
mob. 603732507, tel. 568 860 332 email: karel.kalina@vodarenska.cz
Jitka Sobotková, tel. 515 322 265, email: jitka.sobotkova@vodarenska.cz

POVINNÉ POPLATKY OBČANŮ ZŮSTÁVAJÍ BEZE ZMĚN

POPLATEK ZA ODPADY PRO ROK 2025 

výše ročního poplatku za osobu:     700 Kč
výše ročního poplatku za dům bez osoby s trvalým pobytem:  700 Kč
úhrada poplatku: v hotovosti v kanceláři obecního úřadu, 
nebo bezhotovostně převodem na jeden z bankovních účtů obce:  
č. ú.:  103 474 68 68 / 5500    (Raiffeisenbank)
č. ú.:  158 358 43 39 / 0800    (Česká spořitelna) 
variabilní symbol:   1340xxx   (místo xxx doplňte číslo popisné vašeho domu)
termín splatnosti:  buď jednorázově, nebo ve dvou splátkách 
 (do 30.4. a do 30.9.2025).

POPLATEK ZE PSŮ PRO ROK 2025 

výše ročního poplatku:  150 Kč za psa, v případě druhého psa téhož majitele 200 Kč
termín splatnosti:  do 30. 9. 2025
úhrada v hotovosti:  na obecním úřadě během úředních hodin pro veřejnost
bezhotovostní úhrada:  převodem na jeden z bankovních účtů obce č.:   
č. ú.:  103 474 68 68 / 5500    (Raiffeisenbank)
č. ú.:  158 358 43 39 / 0800    (Česká spořitelna) 
variabilní symbol: 1341xxx      (místo xxx doplňte číslo popisné vašeho domu)
obecní známka pro psa: k vyzvednutí na obecním úřadě za poplatek 5 Kč

Žádáme majitele psů o pravidelné očkování, povinné čipování a rovněž řádné 
zabezpečení psa tak, aby se samovolně bez dozoru nepohyboval po obci. 
Opakovaně žádáme o poctivé odklízení exkrementů, a to jak v obci, tak i při 
procházkách na mokřadech či polních cestách. Děkujeme za pochopení a Vaši 
svědomitost!!!
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REVIZE KATASTRU NEMOVITOSTÍ

Vážení spoluobčané, 
Katastrální úřad zahájil v září roku 2024 v naší obci revizi katastru nemovitostí. 
Cílem této revize je zajištění co největšího souladu údajů v katastru nemovitostí se 
skutečným stavem v terénu. Proto můžeme očekávat, že v průběhu 1. poloviny 
roku 2025 zaměstnanci katastrálního úřadu navštíví naši obec a budou přímo 
v terénu tento stav porovnávat. Zaměstnanci úřadu nebudou vstupovat na Vaše 
oplocené pozemky, pouze budou pohledově posuzovat možné zjištěné nesoulady. 
Předmětem revize jsou hranice pozemků, obvody budov a vodních děl a jejich 
způsob využití, druhy pozemku a způsoby využití pozemků a případně další prvky 
polohopisu katastrální mapy. Zaměstnanci katastrálního úřadu budou mít na sobě 
reflexní vesty s logem Katastrálního úřadu a na vyžádání se prokáží služebním 
průkazem. Vlastníci nemovitostí, u nichž budou zjištěny nesoulady údajů katastru 
se skutečností, budou Katastrálním úřadem obesláni dopisem s pozvánkou 
k projednání nesouladu a seznámení se se zjištěným stavem. Seznámení se 
zjištěnými nesoulady proběhne ve stanoveném termínu na Obecním úřadě 
v Petrovicích nebo dle Vašich možností na Katastrálním pracovišti ve Znojmě. 

Podrobnější informace o probíhající revizi se dočtete v letáčku.

Katastrální úřad nás mimo jiné požádal o spolupráci při doplňování 
technickoekonomických atributů u staveb dokončených před 1. 7. 2012 do Registru 
územní identifikace adres a nemovitostí jehož je správcem, proto Vás v některých 
případech zástupce obce osloví s prosbou o sdělení potřebných informací (např. 
způsob vytápění, materiál nosného zdiva, napojení na inženýrské sítě a pod).

Děkujeme Vám.
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MUNIPOLIS (DŘÍVE MOBILNÍ ROZHLAS)

 Po více než 3 letech užívání této služby občanům se 
zaregistrovalo již 135 uživatelů. Většina z nich má 
nainstalovanou mobilní aplikaci nebo registrovanou 
e-mailovou adresu a dostávají tedy zprávy z obce v plném znění. Více než dvacítka 
uživatelů má registrováno pouze telefonní číslo a dostávají tak jen sms zprávy se 
zkrácenými oznámeními. Doporučujeme i těmto uživatelům instalaci mobilní 
aplikace nebo registraci e-mailové adresy, aby mohli dostávat úplné znění 
zasílaných zpráv. Pro ty, kdo ještě službu nevyužívají a chtějí se zaregistrovat, 
připomínáme možnosti registrace:
• Přes webovou stránku https://www.munipolis.cz/registrace
• Přes mobilní aplikaci Munipolis, kterou si můžete stáhnout přímo na App Store 

nebo Google Play. Poté si stačí přidat naši obec a budete mít informace vždy po 
ruce.

• Registrovat se můžete také osobně přímo na našem úřadu - rádi vám pomůžeme.

PŘÍPRAVA  NA  VELIKONOČNÍ  PROGRAMY

Na jarní měsíce chystáme pro školy velikonoční program v doškové chalupě, 
k němuž bychom potřebovali vyfouknutá vajíčka. Pokud možno bílé barvy, ale 
budeme rádi i za hnědé skořápky. Budeme moc rádi i za tip, jak se v dřívějších 
dobách zdobily kraslice.

Průběžně po celý rok přijímáme půlky ořechových skořápek, ze kterých 
vyrábíme lodičky pro vánoční pořady.

Paní knihovnice pro chystané velikonoční tvoření uvítá menší a širší skleničky 
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na výrobu svíček, dále kelímky od jogurtů, plechovky od rybiček nebo různé 
konzervy, kávové kapsle, papírové roličky od toaletního papíru, sáčků, 
kuchyňských utěrek, alobalu atp. Věci můžete přinášet průběžně během roku na 
obecní úřad.

Děkujeme vám za pomoc i Vaše náměty. 

OBĚDY ZE ŠKOLNÍ KUCHYNĚ MŠ PETROVICE

Školní kuchyně vaří obědy pro cizí strávníky, cena je 168 Kč.
Petrovickým seniorům, rodičům na rodičovské dovolené 
a zaměstnancům obce

NABÍZÍME ZA ZVÝHODNĚNOU CENU 115 KČ. 

Roznos obědů zajišťuje po domluvě obec Petrovice zdarma.

Každý týden si můžete nechat zasílat jídelníček mailem.
Objednávky a informace na tel.: 515 323 124 nebo na mail: 
kuchynepetroviceumk@seznam.cz
Po domluvě si můžete dohodnout vaření pro soukromé akce. 
Placení obědů je možné i na bankovní účet č. 269541467/0600
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ZE  ŽIVOTA  MATEŘSKÉ  ŠKOLY

AKTIVITY DĚTÍ PŘED KONCEM ROKU 2024

V listopadu jsme na zahradě MŠ uspořádali Podzimní slavnost. Děti předvedly 
rodičům krátké pásmo básniček a písniček, které se od září naučily. Po zahradě byly 
rozmístěné úkoly, které děti po vystoupení plnily. Nejvíce je bavilo prosvěcování 
papírových obrázků baterkou, protože se po prosvícení objevil obrázek, který se 
tam ukrýval.



14

Při vycházkách jsme využili napadaného listí ke hře a tvoření. Děti sbíraly listy 
na špejli a vytvořily si housenku a také si pomocí listí, klacíků a dalších přírodnin 
vytvořily landart (obrazce v přírodě).

Děti se těšily na příjezd svatého Martina, a tak se ve školce začaly přípravy na 
jeho příjezd. Společně jsme vyzdobili školku dětskými výtvory – svatomartinská 
husa, kreslené podkovy, zatloukání hřebíků do podkovy apod. Ve školce jsme si 
o příběhu povídali a děti měly možnost si příběh zahrát s kostýmy.

Po svatém Martinovi jsme zažili čertovský týden, který byl plný čertího tvoření 
a čertích úkolů. Tímto týdnem nás prováděla kniha Čertí babička a její napínavé 
příběhy, na které jsme se vždy těšili. Čertovský týden vystřídal týden andělský, kdy 
druhou část naší výzdoby doplnili andílci, hvězdičky a obláčky. Děti měly možnost 
na velký papír společně namalovat andílky v nebi. Nakonec nás čekal týden se 
svatým Mikulášem, který byl plný očekávání, co komu vlastně přinese. Mikuláš, 
čert i anděl se tento rok rozhodli, že se do naší školky přijdou podívat. Byla to 
krásná návštěva, kdy nás čertík trochu zamazal černidlem a těm odvážnějším 
předal balíčky. Kdo si netroufl k čertovi, mohl si vzít balíček od Mikuláše nebo 
anděla. Jako poděkování jsme jim zazpívali naučené písničky a přednesli básničky.

V adventním čase nás ještě čekalo vystoupení u stromečku, kdy se děti 
přeměnily na andílky a zazpívaly vánoční písničky. Byla to krásná společná chvilka. 
Děti si ovšem kromě písní připravily také výrobky na jarmark. Mohli jste zakoupit 
ručně dělané stromečky, jmenovky na dárky, ozdoby na stromeček a další 
drobnosti.

A konečně nás ve školce navštívil Ježíšek. Donesl dětem spoustu krásných dárků 
v podobě nových magnetických stavebnic, autíček, panenek apod. Děti si je 
u stromečku společně rozbalily a těšily se z nich.

Chtěla bych tímto jménem školky poděkovat všem sponzorům za peněžní 
i hmotné dary, které naší školce poskytli. Ráda bych také poděkovala všem 
zaměstnancům za jejich celoroční práci. Děkuji také obci a všem, kteří vypomáhají 
při školních akcích.

Za kolektiv zaměstnanců MŠ Terezie Molíková

ZE  ŽIVOTA  ZÁKLADNÍ  ŠKOLY

Lesonická ochutnávka Tvoření
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Tvoření Tvoření

Vítání občánků Advent

LESONICKÁ OCHUTNÁVKA

V sobotu 2. listopadu 2024 děti prezentovaly naši školu pěveckým, tanečním 
a rytmickým vystoupením a příjemně zpestřily návštěvníkům ochutnávku 
pomazánek v lesonické sokolovně. Žáci nejenže kulturně zaujali, ale dokonce 
zvítězili s vlastnoručně vyrobenou tuňákovou pomazánkou. Těšíme se na další 
ročník.

VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ V PETROVICÍCH

Obecní úřad Petrovice byl v neděli 10. 11. 2024 plný dětského ševelení. 
V odpoledních hodinách se zde sešly čtyři rodiny u příležitosti vítání občánků. Nové 
občánky přivítaly jen o pár let starší lesonické a petrovické děti z naší školy milými 
písněmi, tanečky a básničkami, včetně libých flétnových tónů. 

PODZIMNÍ TVOŘENÍ S BABIČKOU A DĚDOU

Naše škola připravila jako již tradičně pro žáky a prarodiče v polovině listopadu 
setkání pod názvem Podzimní tvoření s babičkou a dědou. Přivítali jsme přes třicet 
nadšených babiček a dědečků, kteří měli možnost společně se svými vnoučaty 
vytvářet podzimní lucerny, vyráběli z keramiky, kreslili na kamínky, tvořili záložku 
do knihy. Dílničky probíhaly ve všech prostorách školy. Po celou dobu byly vidět 
spokojené tváře prarodičů, rodičů i dětí, což bylo odměnou pro pedagogický sbor. 
Pro všechny návštěvníky bylo připraveno občerstvení. Všem moc děkujeme 
a těšíme se na další podobné akce.
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ADVENT A ROZJÍMÁNÍ U VÁNOČNÍHO STROMU

Děti si od 1. prosince krátily dobu čekání na Vánoce otevíráním adventního 
kalendáře v podobě pytlíčků, kde se letos ukrývaly úkoly spojené s připomínkou 
českých vánočních tradic. Také letos nás navštívil Mikuláš s andělem, který dodržel 
slovo dané minulý rok našim dětem, že když budou tento rok hodné, nechá možná 
čerta v pekle. A protože v naší škole žádné zlobivé děti nemáme, mohl si tentokrát 
čertík užívat volno v teplíčku peklíčka. Možná to bylo trošku také tím, že jsme si 
tento den užili pekelnou školu a krásných čertíků bylo ve škole opravdu hodně. 
Blížící se adventní čas zvolna připomínaly nejen vánočně vyzdobené obchody 
s ozdobami a kolekcemi. V naší škole děti pilně nacvičovaly program k Rozjímání 
u vánočního stromu a s láskou připravovaly spoustu vánočních dárečků. 

Tradiční společné set-
kání u vánočního stromu 
v Lesonicích i Petrovicích 
bylo pro všechny slavnost-
ním a duchaplným svá-
tečním dnem. Děti z MŠ 
společně s našimi žáky 
předvedly svá připravená 
vystoupení a společně 
zazpívaly jednu vánoční 
píseň. 

Mgr. Lenka Doupovcová, 
ředitelka školy

Maso naklepeme, dáme do misky, osolíme, opepříme, zalijeme hořčicí 
smíchanou s malinkým množstvím oleje a poklademe velkou vrstvou nakrájené 
cibule a česneku. Takhle naložené maso necháme přes noc odležet. Druhý den 
maso zprudka opečeme, podlijeme a dáme do trouby péct. Zpočátku zakryté, 
potom odkryté dopečeme dozlatova.

OKÉNKO  DO  ŠKOLNÍ  KUCHYNĚ

MASO V HOŘČICI maso (kousky nebo plátky)
olej
půl malého kelímku kremžské hořčice
2 velké cibule

1 palička česneku
sůl
pepř
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SPOLEČENSKÁ KRONIKA 

POHYB OBYVATEL V ROCE 2024:

sňatky:  24. 8.  Barbora Veselá – David Kučera
   5. 10.   Pavla Vespalcová – David Skucius

narodili se:  1. 4.  Rozárie Knechtová
   2. 10.  Adam Janota
   6. 12.  Jiří Karásek

zemřeli:  11. 1.  Josef Hezina (čp. 76)
   21. 7.  Marie Závišková (čp. 33)

přistěhovali se: 14. 2.   Lucie Bílková
   14. 2.  Šimon Volf
   1. 7.  Marie Hercíková
   12. 7.  Petr Novák
   21. 8.  Valentýna Krylová
   2. 9.  Barbora Kučerová
   27. 11.   Filip Matoušek

odstěhovali se: 29. 5.  Jan Horgoš ml.
   23. 7.  Jiří Prustoměrský ml.
   26. 8.  Jana Horáková
   9. 10.  Lenka Závišková
   14. 10.  Pavla Skuciusová

celkový počet obyvatel k 31. 12. 2024:  
    387 (bez cizinců 381, cizinců 6)
dospělí   302  (mužů 150, žen 152)
děti do 15 let              63  (chlapců 32, dívek 31)
děti od 15 do 18 let    16  (chlapců 9, dívek 7)

průměrný věk obyvatel: 42,94 let

nejstarší žena v obci: paní Růžena Sobolová (* 1935)
nejstarší muž v obci: pan Stanislav Šidlo (* 1937)
    (ještě další 2 muži jsou narozeni v tomto roce)

USKUTEČNĚNÉ  AKCE

PRO NAŠE SENIORY JSOU TU VZPOMÍNKOVÉ KAVÁRNY 

Obec Petrovice navázala úzkou spolupráci s Kolpingovou rodinou Moravský 
Krumlov. 
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Kde se vlastně tato rodina vzala a jakou činnost 
vykonává? Abychom začali úplně od začátku, musíme se 
seznámit s osobností Adolfa Kolpinga. Narodil se v Ně-
mecku roku 1813. Vyrůstal v chudých poměrech v rodině 
pastýře ovcí. Vyučil se obuvníkem a svému řemeslu se 
věnoval deset let. Velmi toužil po vzdělání, a tak odešel 
studovat gymnázium. Následovalo studium teologie a v du-
bnu 1845 byl v Kolíně nad Rýnem vysvěcen na kněze. 
Snažil se co nejvíce přiblížit lidem a vidět jejich problémy 
zblízka. Zaměřil se především na tovaryše a založil jejich 
kolínskou jednotu. Spojil již existující tovaryšské jednoty 
do jedné federace a toto se stalo základem dnešních mezinárodních Kolpingových 
rodin.  Po celý život se snažil toto své dílo rozvíjet a zasazoval se o vytvoření 
lepších podmínek pro život, chtěl dopřát tovaryšům vzdělání, vést je v kře-
sťanském duchu a rozvíjet jejich schopnosti. Hodně cestoval, získával kontakty, 
šířil myšlenky této pomoci a psal články. Stal se sociálním reformátorem a svým 
dílem rozpoutal diskusi uvnitř římskokatolické církve o jejích sociálních úkolech. 

Myšlenky a dílo Adolfa Kolpinga se neobyčejně rychle rozšiřovalo i za hranice 
Německa. Dokázal zapálit tisíce mladých lidí pro myšlenku organizované pomoci 
k svépomoci a nabídnout jim domov v tovaryšských spolcích. Jen 15 let mu bylo 
vyměřeno pro budování díla, které se stalo celosvětovým. Zemřel těsně před 52. 
narozeninami v roce 1865. V tomto roce bylo ve 400 spolcích v Evropě a severní 
Americe na 25 tisíc členů.

Dnes má Kolpingovo dílo své národní svazy ve více než 40 státech a celkem 
působí zhruba v 60 zemích. Historie Kolpingova hnutí je v Čechách spjata s názvem 
Jednota katolických tovaryšů. Koncem 19. a začátkem 20. století vzniklo ve světě 
více než tisíc jednot, resp. Kolpingových domů. V českých zemích byla většina 
z nich založena v letech 1848-1898. Celkem vznikly přibližně v 60 městech, z toho 
nejvýznamnější působily v Praze, Brně, Kroměříži a Znojmě.

Tyto jednoty naplňovaly Kolpingovu myšlenku pomoci mladým tovaryšům 
přicházejícím do města na zkušenou, poskytovaly jim střechu nad hlavou a zázemí. 
Usilovaly o zdravý růst mladých lidí a jejich zapojení do sociálně prospěšné 
a společenské činnosti. Kolpingovy domy se staly vyhledávanými středisky 
studující, služebné a řemeslnické mládeže. Spojovaly je křesťanská výchova 
a společné zájmy jako přednášky, poutě, ochotnické divadlo apod.

Po dlouhém a nuceném přerušení činnosti v důsledku zákazu nacistickým 
a později komunistickým režimem byla činnost organizace (již pod novým názvem 
„Kolpingovo dílo") znovu obnovena. Občanské sdružení Kolpingovo dílo České 
republiky (KD ČR) vzniklo 21. října 1992 a hlásí se k odkazu Jednot katolických 
tovaryšů. KD ČR bylo 13. února 1993 přijato do Mezinárodního Kolpingova díla.

Sídlem centrálního svazu se stává Kolpingův dům ve Žďáru nad Sázavou. 
Základním článkem Kolpingova díla jsou Kolpingovy rodiny, kterých je 
v současnosti na území České republiky registrováno více než tři desítky.

Kromě volnočasových aktivit některé Kolpingovy rodiny zřizují i zařízení, která 
provozují služby pro veřejnost, např. školy, azylové domy, rodinná centra. 
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V minulém čísle zpravodaje jsme otiskli zprávu, že moravskokrumlovská 
Kolpingova rodina založila sociální podnik RO-KYTKA, který zaměstnává lidi ze 
znevýhodněných sociálních skupin. Využít můžete úklidových prací, praní, žehlení, 
údržby zahrad, údržby hrobových míst, dodání květin a květinových vazeb ze 
zámeckého zahradnictví poblíž bývalého Lacrumu či přípravy dárkových 
předmětů.

Kancelář a prodejna je v průjezdu budovy SD Jednota M. Krumlov, nám. TGM 28.

A CO NABÍZÍ VZPOMÍNKOVÁ KAVÁRNA?

Jedná se pravidelná setkávání seniorů v sále kulturního domu v Petrovicích. 
Akce je zcela zdarma a koná se vždy 3. středu v měsíci od 10 do 12 hodin. Paní Hana 
Pecinová z Kolpingovy rodiny připravuje program, obec Petrovice i sami senioři 
zajistí občerstvení. Všichni přítomní mají prostor k vzájemnému povídání, 
vzpomínání a sdělování toho, co se jim za poslední měsíc událo.

První setkání se uskutečnilo 16. října, další 20. listopadu a 18. prosince. Jsem 
moc ráda, že počet příchozích pánů a dam pozvolna narůstá. V adventní době 
zpestřily dopolední program děti z naší mateřské školky, které zazpívaly pěkné 
písničky a předaly připravená přáníčka k Vánocům, zájemci si navíc mohli vyrobit 
adventní věnec. Před Vánoci byl připraven dárek v podobě ručně vyrobeného 
přívěsku na klíče.

Přijměte, milí senioři, pozvání na další kavárny v roce 2025.
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VINOBRANÍ

K podzimu patří každoročně „Vinobraní“ a nejinak tomu bylo i v loňském roce. 
Členové místního zahrádkářského spolku uspořádali v sobotu 19. října v nápaditě 
vyzdobeném sále kulturního domu tradiční taneční zábavu. K tanci, poslechu, 
dobré náladě a rovněž společnému zpěvu zahráli všem přítomným členové hudební 
skupiny Hurikán. K veselé náladě přispěl také výborný burčák z odrůdy Veltlínské 
zelené.

PŘIVÍTALI JSME NAŠE 

NEJMENŠÍ OBČÁNKY

S velkou radostí pořádáme setkání 
rodičů našich nejmladších občánků, 
kdy pro ně připravujeme slavnostní 
vítání do života v naší obci. Ze šestice 
pozvaných potvrdily účast čtyři ro-
diny. V neděli 10. listopadu se do 
obřadní místnosti dostavili ti nejdůle-
žitější – Jakub Havelka, Jan Cirhan, 
Rozárie Knechtová a Adam Janota. 
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Ke všem přítomným hostům promluvila starostka obce, dětem byly předány 
dárečky a maminkám kytičky. Průběh akce zpestřilo velmi milé vystoupení žáků ZŠ 
Lesonice, kteří pod vedením p. uč. Lenky Bognerové zazpívali, zarecitovali 
a zahráli na flétničky. Celý průběh zachytil na fotoaparát pan místostarosta, takže 
všem přítomným zůstane i pěkná památka v rodinném albu. Dětem i rodičům 
přejeme hodně zdraví, rodinného štěstí a společných zážitků.

PO LAMPIONOVÉM  PRŮVODU DĚTI ZVLÁDLY STEZKU ODVAHY

Tělovýchovná jednota uspořádala pro děti tradiční lampionový průvod. V pátek 
15. listopadu se v 17 hodin sešla více než stovka účastníků u hřbitova, kde je 
přivítala Bílá paní. Po průvodu obcí s rozsvícenými lampiony se všichni sešli na 
fotbalovém hřišti. Tam na děti čekala připravená stezka odvahy, při níž se potkaly 
s různými bytostmi z říše pohádek. Některé měly pro děti připravené úkoly. Jen ti 
nejodvážnější překonali strach a vstou-
pili do samotného pekla s tlupou čertů 
a čertic. V cíli všechny statečné nemi-
nula odměna. Pergola na hřišti poskytla 
výborné zázemí pro tvořivou dílnu, 
stejně tak i pro občerstvení. Topinky 
a něco teplého k pití přišlo všem vhod. 
Děkujeme všem, kteří se ochotně zapo-
jili do organizace tohoto odpoledne. 
Velké díky patří sponzorům - prodejně 
Lenky Reiterové, hospůdce Pavla 
Větrovce a firmě MK Studny.

DECHOVÁ HUDBA PETROVANKA OSLAVILA 30 LET 

Je až k nevíře, že už je to 30 let, kdy bratři Josef a Radovan Reiterovi založili 
dechovou hudbu. Do názvu kapely vložili jméno obce, kterou po celou dobu 
Petrovanka reprezentuje. Během let prošlo kapelou mnoho muzikantů a zpěváků 
z Petrovic i celého regionu. V roce 2004 bylo k 10. jubileu vydáno cédéčko 
s nahrávkami těch nejoblíbenějších písniček.
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V sobotu 16. listopadu uspořádala kapela oslavu. Do kulturního domu se 

dostavili příznivci lidových písniček, zpívalo se, tancovalo, k poslechu vyhrávala 

Petrovanka a hosté Hornobojani. Pozvání přijali zakládající členové i bývalí 

muzikanti, kteří kapele věnovali svůj um a čas. Na začátku všechny přítomné 

přivítal současný kapelník Petr Brezničan a starostka obce Irena Závišková. 

U vchodu do sálu byla připravena výstava dobových fotografií a oblečení.

Petrovanka za svoji rodnou dědinu považuje Petrovice u Moravského Krumlova, 

ve které má své zázemí a podporu obce. Nejčastěji hrává na hodech, posvíceních, 

zábavách, plesech, svatbách, oslavách a festivalech. Její hybnou silou je veselá 

parta, láska k moravské muzice a dobrá nálada, kterou se snaží přenést i do 

publika.

Do dalších let přejeme Petrovance mnoho úspěchů, přátelské spolupráce 

a spokojených posluchačů. Muzikantům hlavně pevné zdraví, hodně elánu, 

vytrvalosti a stálou lásku k lidovým písničkám. Děkujeme, že vás máme!
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KNIHOVNA NABÍDLA DALŠÍ 

TVOŘIVOU DÍLNU

 Adventní čas si děti mohou zpestřit 
výrobou vánočních dekorací. Dne 19. li-
stopadu se jim naskytlo hned několik 
možností vyzkoušet různé výtvarné 
techniky. Velkou oblibu má výroba 
mýdel, svíček a barvení sádrových 
odlitků.

STŘÍBRNÝ SMRK Z PETROVIC ZDOBIL ZNOJEMSKÉ NÁMĚSTÍ

Osud vzrostlého stříbrného smrku poblíž kulturního domu byl už před lety 
zpečetěn. Svými kořeny narušoval vjezd a statiku sousedního domu, svou výškou 
ohrožoval zdraví a majetek občanů. Čekalo se však na vhodnou dobu, protože když 
už se má kácet tak krásný strom, byla by škoda ho ještě nevyužít. Náš bývalý 
vánoční strom byl nabízen ke stejnému účelu do okolních měst, ale bez úspěchu. 
Až v roce 2024 zareagovalo město Znojmo. Po vzájemné domluvě došlo dne 
19. listopadu k transportu stromu. 

Hned ráno přijeli do naší obce pracovníci znojemských lesů společně 
s jeřábníkem a řidičem nákladního auta. Velmi pečlivě a precizně si při práci 

počínali. Strom velice opatrně naložili do 
přívěsu a převezli na Masarykovo náměstí 
ve Znojmě. Tam byl strom usazen 
v blízkosti obchodního domu Dyje. Větve 
měl krásně ozdobené světýlky, po set-
mění zářil a stal se dominantou náměstí 
během vánočních svátků. Kdo ví, kolikrát 
si ho kolemjdoucí vyfotografovali.

Přesto, že nás kácení netěší, bylo 
v tomto případě nutné. Budiž nám 
alespoň útěchou, že mu byl dopřán 
důstojný odchod a další využití.

DĚTEM NADĚLOVAL MIKULÁŠ

Prosinec je měsícem, kdy sv. Mikuláš chodí v doprovodu andělů navštěvovat 
děti. S sebou nosí i balíčky se sladkostmi, protože hodné děti si ho samozřejmě 
zaslouží. Jenže k této vzácné návštěvě se připojují také čerti, kteří mají zálusk na 
zlobivá dítka. Naštěstí byly děti uchráněny a žádné v pekle neskončilo. Musely ale 
slíbit, že si budou uklízet hračky, plnit své povinnosti, chovat se slušně a pomáhat 
rodičům. Za rok se uvidí, zda vyřčené sliby dodrží.
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ODPOLEDNE PLNÉ KOUZEL

Do naší obce přijel kouzelník Waldini, který v neděli 8. prosince předvedl dětem 
i dospělým své čarovné umění. Do kulturního domu zavítalo asi 30 návštěvníků, 
z nichž nepočetnější zástup byl z řad dětí. Během kouzelnické produkce jsme žasli 
nad vyčarováním zvířat, květin, šátků, stejně tak nad kouzelnickými triky 
s prstýnkem, kartami, kloboukem a podobně. Bylo to velmi pěkné odpoledne 
zahalené tajemnou magií.

S DĚTMI JSME ROZJÍMALI U VÁNOČNÍHO STROMU

Dvanáctý prosincový den nabídl lidem možnost setkat se u vánočního stromu 
v parčíku u autobusové zastávky. K příjemné atmosféře přispěla vystoupení dětí 
z místní mateřské školy a žáků ze 
základní školy v Lesonicích. Obě školy 
připravily ještě jarmark a zájemci si tak 
mohli zakoupit velmi nápadité a zdařilé 
výrobky. Dobrou pohodu navodilo něco 
teplého k snědku. Novinkou byla bažantí 
polévka od místního mysliveckého 
spolku. Děkujeme dětem i vyučujícím, 
že nám připravili tohle krásné setkání 
a mohli jsme společně rozjímat u roz-
svíceného vánočního stromečku.
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VÁNOČNÍ ZPÍVÁNÍ ZNĚLO KOSTELEM

Vánoční koncert petrovického pěveckého sboru, který 
se konal 28. prosince v místním kostele, byl nezapome-
nutelným zážitkem pro všechny přítomné. Děti zazpívaly 
krásné vánoční koledy, které rozzářily tváře diváků. 
Atmosféra byla kouzelná a plná radosti, která přítomné 
zahřála u srdce. Velkým úspěchem večera bylo i pěvecké 
vystoupení brněnské lékařky Jany Chaloupkové, která 
svou něžnou interpretací písní a bravurním doprovodem 
klavíristky Marty Vaškové přidala koncertu zvláštní 
nádech. Její výkon byl silný a emocionální, což všechny 
posluchače uchvátilo. Diváci si z kostela odnášeli nejen 
hudební zážitek, ale i pocit vděčnosti za nezapo-
menutelný sváteční okamžik. Tento vánoční koncert se 
stal opravdovým svátkem pro všechny, kdo se ho 
zúčastnili.

Renata Macharová

INFORMACE  SDH  PETROVICE

Dovolte mi, abych Vás na počátku nového roku krátce informoval o činnosti SDH 
Petrovice.

 V uplynulém roce se nám podařilo za velkého přispění obce opravit hasičskou 
stříkačku, dále se nám podařilo uspět v jednom dotačním fondu a za získané 
prostředky částečně obnovit materiální vybavení (hadice, rozdělovač).

 V měsíci červnu se u nás konal sraz obcí Petrovic z celé ČR. Přítomným se líbilo, 
škoda jen, že se nezúčastnilo více obyvatel obce. Za hladký průběh celé akce bych 
chtěl všem členům poděkovat.

 Další činností, ve které budeme pokračovat, je aktivní pomoc v obci (např. 
sečení trávy, opravy oplocenek atd.)

Rádi přivítáme do našich řad nové členy. 
Závěrem mi dovolte popřát do roku 2025 jen vše nej!

  Antonín Bodanský, starosta SDH Petrovice
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MS PŘÍRODA A ZVĚŘ - PETROVICE, KADOV, LESONICE  

Rok se s rokem sešel a přichází čas vydání nového zpravodaje. Fotbalisté, 
hasiči, zahrádkáři, každý se snaží přispět článkem a zviditelnit činnost svého 
spolku v naší obci. A co myslivci? Neumí psát „všemi deseti“? Nevyvíjí žádnou 
spolkovou činnost nebo snad nepořádají či se neúčastní žádné akce? Ba naopak! Jen 
o nás není slyšet... A to právě hodláme změnit.  

Kdo jsme a co děláme
Nově vzniklý Myslivecký spolek PŘÍRODA a ZVĚŘ 

Petrovice, Kadov, Lesonice, hospodaří na méně než 
1.900 ha honitby, jejímž držitelem je Honební 
společenstvo Petrovice – Lesonice, které se nachází 
v katastru Petrovice, Kadov, Lesonice a Bohutice. Naším 
hlavním cílem je péče o zvěř, ochrana přírody, krajiny 
a zachování mysliveckých tradic. Naše činnost zahrnuje 
nejen péči o volně žijící zvěř, jako je přikrmování 
v zimě nebo zajištění vody pro zvěř v letních měsících, 
ale také práci na ochraně přírody. Tato činnost spočívá 
v udržování zdravé rovnováhy mezi přírodou, zvěří 
a okolní krajinou. V minulém roce jsme se intenzivně 
věnovali budování nových krmných a mysliveckých 
zařízení. Tato zařízení významně přispějí k lepší péči 
o zvěř a přírodní prostředí v naší honitbě.

Myslivecký spolek PŘÍRODA a ZVĚŘ na obecních akcích
Myslivecký spolek PŘÍRODA a ZVĚŘ Petrovice, Kadov, Lesonice se v roce 2024 

zapojil do společenského dění v Petrovicích, a to při Simpsnově zrychleném 

MYSLIVECKÉ  OKÉNKO
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přesunu a Rozjímání u vánočního stromu. 
Na Simpsnův zrychlený přesun jsme připravili stezku zaměřenou na zvěř žijící 

v naší honitbě i v celé České republice. U jednotlivých stanovišť jsme zájemcům 
vysvětlovali zajímavosti o životě zvířat a jejich ochraně. U vánočního stromu jsme 
nachystali pro návštěvníky bažantí polévku, která k zimní atmosféře krásně ladila. 
Doufáme, že si ji všichni vychutnali a přišla jim k chuti.  

Prosinec je měsíc vánočních svátků, jehož název je odvozen od starého 
slovanského slovesa „prosinoti“, jenž v překladu znamená prosvítat nebo 
probleskovat. Slunce v tomto měsíci totiž často jen prosvítá mezi mraky. Pro 
myslivce je však tento měsíc znamením konce hlavní lovecké sezóny a obdobím 
intenzivní péče o zvěř. Krmná zařízení tak navštěvujeme pravidelně. V honitbě byl 
začátkem měsíce splněn plán lovu holé srnčí zvěře (srna/srnče) a zvěři je tak 
dopřán v období Vánoc klid. Časté rušení ji v zimním období neprospívá, přichází 
o tukové zásoby a stresuje se, což může mít za následek nejen zvýšené riziko 
úhynu, ale také škody na lesních a zemědělských porostech.  

V listopadu nás čekal první a poslední společný lov na bažantí a zaječí zvěř 
(30. 11. 2024), který se uskutečnil v petrovických vinohradech, mokřadech a okolí 
mlýnu. Počasí společnému lovu přálo a na tradičním výřadu zvěře byly složeny 
myslivecké pocty 12 ks zajíce polního, 5 ks bažanta obecného. Závěr celého dne byl 
následně završen v kulturním domě tzv. poslední 
lečí (nejedná se však o poslední lov při honu, jak 
by se mohlo z názvu zdát, ale v povědomí 
utrmáceného myslivce, je to vize tepla krbu 
myslivny, večeře a vše co k ní patří, po 
celodenním špacírování v revíru).  Naše poslední 
leč se neobejde bez pasováni krále honu, tomboly 
a jejích hlavních cen – zaječí a bažantí zvěř, srnčí 
zvěř, divocí králíci, jelen sika a prase divoké. 

Na závěr příspěvku do zpravodaje obce přeji 
Vám i Vašim rodinám do nového roku 2025 
jménem všech členů Mysliveckého spolku 
PŘÍRODA A ZVĚŘ Petrovice, Kadov, Lesonice, 
pevné zdraví, mnoho štěstí, úspěchů a spo-
kojenosti po celý rok! 

Dále bych chtěl ještě poděkovat našim 
spoluobčanům za jejich podporu a porozumění. Myslivost pro nás není pouze 
záliba, ale životní cesta, která nás spojuje s přírodou a společností. Věříme, že 
naše aktivity mají pozitivní dopad na naše okolí a že díky nim bude naše příroda 
a krajina stále krásná a bohatá.

Děkujeme za spolupráci a těšíme se na další společné projekty!
S pozdravem MYSLIVOSTI ZDAR! 

Lukáš Dyml, člen výboru
(autor textu a fotografií) 
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ZE  SPORTU

Tak nám ten rok 2024 zase nějak utekl a můžeme si zhodnotit podzimní část 
sezóny 2024 – 2025 IV. B třídy OFS Znojmo.

Velkou část průběhu našeho fotbalového dění podzimní soutěže jsme si popsali 
již v minulém čísle zpravodaje a tak se zmíním jen o posledních 3 zápasech, co se 
ještě dohrávaly. Jedním z těch důležitých pro obě mužstva bylo derby v Rakšicích. 
Tento zápas naši borci zvládli neskutečně dobře a vyhráli na horké půdě suverénně 
a hladce 0-5 po poločase 0-1. Branky dávali Bořa Řehák 3 x, po jedné Petr Hladík 
a Kuba Štolpa, který byl ještě před začátkem podzimu hráčem domácích Rakšic. 
Další utkání jsme odehráli doma s nováčkem v naší skupině mužstvem z Jezeřan – 
Maršovic. Tento domácí a těžký zápas kluci opět zvládli a vyhráli 2-1 (poločas 1-1), 
když obě branky vstřelil Bořa Řehák. Poslední zápas vlastně neměl být posledním, 
ale byla to dohrávka odloženého kola, které mělo být na naše hody (to nepřálo 
hlavně počasí). Tím odložením kola se vlastně stalo toto utkání velice atraktivním 
nejen tím, že to bylo s mužstvem Mor. Krumlova C - Polánka, ale taky tím, že naši 
borci byli před zápasem na 1. místě s náskokem dvou bodů právě před Polánkou na 
2. místě. Neskutečná návštěva cca 150 fanoušků obou táborů v krásném slunečném 
počasí naznačovala krásný sportovní zážitek. V tu neděli jsme byli rádi, že se ten 
zápas neodehrál v původním termínu, to by určitě nemělo takový náboj a hlavně tu 
atmosféru a návštěvnost. Tomu všemu taky přispělo, že naši borci v průběhu týdne 
před zápasem složili a nahráli hymnu naší TJ Petrovice za pomocí umělé 
inteligence. Musím osobně přiznat, že se jim opravdu velice povedla jak muzika, 
tak i slova. Samozřejmě se musela taky hned pustit před nástupem mužstev na 
hřiště a velké podpory našeho Fan klubu včetně dýmovnic v našich barvách (zelená-
žlutá). Takový začátek zápasu při takové návštěvě nám mohly závidět i kluby 
z vyšších tříd. Samozřejmě, že k té super atmosféře přispěli i samotní hráči obou 
mužstev svým nasazením a umem. Toto velice důležité utkání naši borci zvládli 
skvěle a výhrou 1-0 (1-0) si upevnili první místo a tzv. titul podzimního krále naší 
IV. B třídy OFS Znojmo. Vítěznou branku vstřelil náš nejlepší podzimní střelec Bořa.

Podzimní výsledkový servis: celkem 10 zápasů a 10 výher se skórem 34 -  4, mezi 
střelce se zapsali – Řehák 17, Šedrla Pavel ml., Pelikán 3 a Koník, Sobotka Jiří ml. 2 
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a po 1 brance dali Bauer, Valenda, Šedrla Petr, Bartoník, Záviška Ondra, Hladík Petr 
a Štolpa Jakub.

Ještě bych se chtěl podělit o informaci a poděkovat klukům z mužstva, že se 
domluvili a ke konci roku uklidili a dali trochu do pořádku náš kurt vedle kabin, aby 
se dal aspoň nějak používat při zimní přípravě, kam už chodí každou neděli 
dopoledne. Vyměnila se i stará svítidla za nová ledková, která jsou úspornější. 
Stále všichni věříme, že se taky dočkáme rekonstrukce našeho kurtu s umělým 
povrchem, jak je to v okolních vesnicích. Taky se nemohu nezmínit o události, co se 
stala při prvním napadlém sněhu, kdy si v noci pár jedinců udělalo z našeho 
fotbalového areálu závodní okruh pro automobil. Tím poničili naši travnatou 
plochu a znevážili tak práci všech nás, co se o areál staráme. Věřím, že se to stalo 
naposledy a nebude se nic podobného opakovat a hlavně, že dotyční splní vše, na 
čem jsme se dohodli.

Závěrem bych chtěl poděkovat všem, co se podílí na chodu našeho fotbalového 
oddílu TJ Petrovice. V první řadě OU Petrovice, OHLA ŽS, a.s. za jejich finanční 
podporu na činnost, firmě Studny MK, za údržbu našeho zavlažovacího systému 
hřiště a materiální pomocí na úpravě povrchu kurtu, firmě ASEK, s.r.o. za 
zakoupení nových úsporných svítidel do našeho areálu a všem dalším jednotlivcům, 
co vždy, když je potřeba, přiloží ruku k dílu. 

Sportu zdar a fotbalu zvlášť, Olda Sobol

Tabulka IV. B třídy OFS Znojmo ročník 2024/25 po podzimní části:

Rk. Družstvo Záp. + 0 - Skóre Body

1 Petrovice  10 10 0 0 34:4 30

2 Moravský Krumlov C  10 8 1 1 57:5 25

3 Rakšice B  10 5 2 3 38:32 17

4 Jezeřany-Maršovice  10 5 2 3 14:12 17

5 Horní Kounice B  10 5 1 4 38:26 16

6 Olbramovice B  10 4 2 4 25:27 14

7 Rybníky  10 4 2 4 16:23 14

8 Branišovice  10 3 1 6 18:17 10

9 Bohutice  10 2 1 7 13:29 7

10 Tavíkovice  10 2 0 8 16:60 6

11 Loděnice  10 1 0 9 11:45 3
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PŘIPRAVOVANÉ  AKCE V ROCE 2025  

datum název akce místo konání pořadatel
ne  5. 1. TŘÍKRÁLOVÁ  SBÍRKA obec Petrovice charita Znojmo
st 15. 1.  VZPOMÍNKOVÁ KAVÁRNA KD 10 – 12 hodin obec a Kolping. r.
st 19. 2. VZPOMÍNKOVÁ KAVÁRNA KD 10 – 12 hodin obec a Kolping. r. 
so  22. 2. MASOPUSTNÍ  PRŮVOD obec Petrovice SPK
út 25. 2. SETKÁNÍ BADATELŮ   OÚ Petrovice, 16 h. manželé Grunovi
so  1. 3. MASOPUSTNÍ  ZÁBAVA,  KD od 20 hod. SPK
 hraje Complex, taneční vystoupení žen i mužů 
so 8. 3. DĚTSKÝ MAŠKARNÍ KARNEVAL KD chasa 
so  14. 3. VEPŘOVÉ  HODY hřiště od 10 hod. TJ a SPK
st 19. 3. VZPOMÍNKOVÁ KAVÁRNA KD 10 – 12 hodin obec a Kolping. r.
ne 6. 4. SMRTOLKA obchůzka obcí místní děvčata
duben VELIKONOČNÍ TVOŘENÍ KD Místní knihovna
ne 13. 4. SMRTOLKOVÁ HOSTINA KD odpoledne místní děvčata
st 16. 4. VZPOMÍNKOVÁ KAVÁRNA KD 10 – 12 hodin obec a Kolping. r.
8.-19. 4.  HRKÁNÍ obchůzky obcí místní hoši
ne 27. 4. ZAHÁJENÍ PROHLÍDEK DOŠKOVÉ CHALUPY 
  odpolední program obec Petrovice
st 30. 4. PÁLENÍ ČARODĚJNIC  SDH Petrovice
so 3. 5. PETROVICKÝ KOŠT pergola u hřiště ČZS
čt 8. 5. PAMÁTKA OBĚTEM VÁLKY   položení kytice k pomníku obec Petrovice
so 17. 5. MORAVSKOKRUMLOVSKEM  mikroregion MK DSO 
 NA KOLE cykloakce napříč regionem
st 21. 5. VZPOMÍNKOVÁ KAVÁRNA KD 10 – 12 hodin obec a Kolping. r.
so 24. 5. SETKÁNÍ SENIORŮ KD Kadov obec Kadov
30.–31. 5.  POZNÁVACÍ ZÁJEZD Ostravsko ČZS
červen  MUZEJNÍ NOC A NOC KOSTELŮ kostel, doška farnost, obec
st 18. 6. VZPOMÍNKOVÁ KAVÁRNA KD 10 – 12 hodin obec a Kolping. r.
st 16. 7. VZPOMÍNKOVÁ KAVÁRNA KD 10 – 12 hodin obec a Kolping. r.
srpen 17. SIMPSNŮV ZRYCHLENÝ  hřiště SPK
 PŘESUN přespolní běh pro děti 
st 20. 8. VZPOMÍNKOVÁ KAVÁRNA KD 10 – 12 hodin obec a Kolping. r. 
srpen MALÝ  FESTIVAL  LOUTKY KD nebo OÚ obec a MěKS MK
13.-14.9.  TRADIČNÍ  HODY KD obec a chasa
st 17. 9. VZPOMÍNKOVÁ KAVÁRNA KD 10 – 12 hodin obec a Kolping. r. 
so 11. 10. VINOBRANÍ, taneční zábava KD od 20 hod. ČZS
st 15. 10.  VZPOMÍNKOVÁ KAVÁRNA KD 10 – 12 hodin obec a Kolping. r.
listopad LAMPIONOVÝ PRŮVOD hřiště TJ
st 19. 11.  VZPOMÍNKOVÁ KAVÁRNA KD 10 – 12 hodin obec a Kolping. r.
pá  5. 12. MIKULÁŠ obec Petrovice chasa
so 13. 12. ZPĚVY Z TAIZÉ kostel farnost
prosinec VÁNOČNÍ TVOŘENÍ KD místní knihovna
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prosinec ROZJÍMÁNÍ U VÁNOČNÍHO  obec MŠ a ZŠ
 STROMU  park u zastávky
st 17. 12.  VZPOMÍNKOVÁ KAVÁRNA KD 10 – 12 hodin obec a Kolping. r.
ne  28. 12. VÁNOČNÍ KONCERT kostel farnost Petrovice
pondělky Pilates – cvičení pro ženy i muže KD 18 – 19 h. Jan Hejl
květen – říjen otevřeno muzeum v doškové chalupě, neděle 15 – 17 hodin
  došková chalupa obec Petrovice
jaro, podzim fotbalové zápasy dle rozpisů hřiště TJ

O ŽIVOTĚ NA NOVÉM ZÉLANDU
V minulém čísle zpravodaje jste měli možnost přečíst si rozhovor s paní Markétou 

O´Connellovou, která střídavě žije s manželem v Petrovicích a na Novém Zélandu.
V souvislosti s právě ukončenými vánočními svátky a příchodem nového roku jsem 

oslovila paní Markétu, abychom se dozvěděli, jak probíhají svátky v zahraničí.
â  Konec roku je bohatý na sváteční chvíle a tradice. Jak se slaví Vánoce na 
Novém Zélandu?

Vánoce na Zélandu určitě nejsou tak romantické jako v Česku. Tím, že je na NZ 
začátek léta a konec školního roku, všichni jsou velmi zaneprázdnění. Na Zélandu je 
spousta různých kultur, takže i oslavy Vánoc se liší dům od domu. Co asi máme všichni 
společné, je grilování a trávení času venku, ať už u jezera anebo u moře. Lidi tráví 
čas mimo domov, určitě ne u televizoru. 
â  Co patří k typickým vánočním pokrmům?

Typicky zélandská kultura pochází z tradic té britské, takže je to velmi podobné. 
K jídlu pečená vepřová kýta. Protože se zde chová spoustu ovcí, tak tradičně pečená 
jehněčí kýta s peprmintovou omáčkou a pečená zelenina – především batáty a nové 
brambory. Co se týče těch sladkých tradic, tak je to vánoční puding nebo vánoční 
cake a mince pie.

Z těch novějších tradic je to Pavlova se šlehačkou a spoustou ovoce. Vlastně 
cokoliv s ovocem, protože v době Vánoc jsou zralé třešně, jahody, maliny, borůvky 
a ranné meruňky. Každý radši sáhne po čerstvém ovoci než zákusku. Přemýšlela jsem, 
jaký recept bych vám nabídla, která dobrůtka by se snadno připravila i v Česku. 
Pavlovu spoustu lidí zná, tak bych se podělila o jeden z mých letních ovocných salatů.

AMBROSIA (ale po mém, pro 4 osoby):
Budeme potřebovat stejné množství jogurtu a šlehačky ke šlehání.
250 ml smetany vyšlehat se ztužovačem šlehačky
jemně vmícháme 250 ml řeckého jogurtu
vmícháme 1,5 hrnku nakrájeného ovoce 
                       (jahody, maliny, borůvky…) podle chuti každého
do klasické Ambrosie se dávají marshmelouny, ale pokud je nemáte rádi, 
můžete přidat mírně podrcené pusinky (10 ks)
nakonec přidáme nasekané mátové lístky pro svěžest
a na úplný závěr 100 ml kyselkavého džusu (z granátového jablka, brusinek…)
ozdobíme ovocem, pusinkami, ovocem…
Dobrou chuť.
Budu ráda za vaše zprávy, jak vám dezert chutnal. 

PŘÍSPĚVKY  ČTENÁŘŮ
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â  Zpívají se na Zélandu vánoční koledy?
Zpívají, ale ne tak jako v Česku. Tím, že tady nenosí dárečky Ježíšek, ale Santa, 

tak v obchodech jsou slyšet spíš vánoční písničky a nebo o Santovi. Pokud chcete 
koledy, musíte zajít do křesťanského kostela. Tam, kam chodím já, se zpívají koledy 
24. prosince večer. Potom máme občerstvení, nealkoholický punč a vánoční cake.

â  Kterou koledu ráda zpíváte? 
Určitě Tichou noc. Ta je nádherná v obou jazycích. V češtině jsem už dlouho 

koledy nezpívala. Teď se za to trochu stydím. Tak možná ty příští Vánoce. Já jsem 
vyrostla v katolické rodině, takže všechny ty klasické koledy jsem zpívala.

â  Mají žáci a studenti také vánoční prázdniny a většina dospělých dovolenou?
Tady končí školní rok kolem 20. prosince. Tak studenti mají vlastně nejen vánoční 

prázdniny, ale také letní. Ty trvají obvykle 6 až 8 týdnů. Záleží na škole.

â  Schází se rodiny a přátelé při návštěvách?
Spoustu zélanďanů vlastní karavan nebo „bydlík“, a to jim dává svobodu 

cestovat, kempovat a taky navštěvovat rodinu a příbuzné. Je běžné, že k vám 
přijede tetička se strýčkem a třemi dětmi na tři týdny, ale jsou úplně nezávislí a jen 
spolu trávíte čas při grilování, plavání v jezeře a tak. Nijak vám nezasáhnou do 
vašeho běžného života. Co dalšího je tu běžné, je trávení Vánoc každý rok jinde. 
To vypadá takhle. Dne 25. prosince jsou tu Vánoce a k vám přijede veškerá blízká 
i vzdálená rodina. A všichni spolu slavíte Vánoce. Příprava jídla není jen na hostiteli, 
ale předem se domluví, co kdo přiveze a vše se dá na stůl. Pokud je dobré počasí, sedí 
se venku a pokud ne, vyklidí se garáž a vše se nastěhuje tam (v případě, že obývák 
není dostatečně velký). Po jídle je řada na mužích. Ti se přesunou do kuchyně 
a začnou umývat a uklízet nádobí, přitom si popíjí drinky a povídají. Děti venku 
běhají, hrají hry a užívají si nových hraček. Příští Vánoce se to bude odehrávat 
u některého jiného příbuzného. Taky se vždy pozve někdo, kdo nemá kam jít a je 
sám. Tohle je naše rodinná tradice, kterou založil manželův otec. Každé Vánoce 
někdo přivede buď osamoceného člověka nebo turistu. Nejvíc lidí na Vánoce jsme 
měli v počtu 22 a bylo to úžasné.

â  Oslavuje se příchod nového roku podobně jako v České republice?
Na Zélandu se oslava Nového roku tak moc neprožívá jako v Česku. Je to spíš 

oslava pro mladé.

â  Jaké je momentálně počasí na Novém Zélandu?

Momentálně máme léto. Tady je všechno obráceně jako v Česku. Až vy budete mít 
jaro, začne na NZ podzim. Časový rozdíl je 12 hodin.

â  Který svátek v průběhu roku se nejvíce na Zélandu slaví? 
Asi Vánoce a ANZAC = Australian and New Zealand Army Corps. Tenhle svátek se 

slaví 25. dubna a je svátek, kdy se celý Zéland a Austrálie sjednotí a vzpomíná na ty, 
co bojovali ve válce a zemřeli za mír. I když NZ nezažil válku, měl největší množství 
vojáků na počet obyvatel. Zélanďané jsou vděční hrdí na ty, co dobrovolně odešli 
bojovat a položili život za světový mír. V tento den se odehrává spoustu vojenských 
přehlídek a uctívají se vojáci, čtou se příběhy vojáků apod. Téměř všichni 
se nějakým způsobem připojí k oslavě.

Děkuji ještě jednou za příležitost se s vámi podělit o život z té druhé strany.

Děkuji za rozhovor. 
Irena Závišková
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O SÍLE NEVĚDOMÍ

Překvapí vás občas neuvěřitelná náhoda, jako třeba když berete do ruky 
telefon, že někomu zavoláte a on se ozve dřív, než vytočíte jeho číslo? Nebo když na 
dovolené v cizině daleko od domova potkáte souseda nebo kamaráda, na kterého 
jste zrovna mysleli, že byste se s ním chtěli někdy potkat? Nebo když z padesáti 
otázek ke zkoušce umíte dobře jen jednu a právě tu si vylosujete? To funguje mimo 
jiné i opačně, když si říkáte, že zkouška bude v pohodě, pokud se vás zkoušející 
nezeptá na tu jednu jedinou otázku, kterou nemáte rádi. A samozřejmě přesně tu 
vám pak položí.

Někdy jsou tyto náhody naprosto ohromující.
Vzpomínám si, jak jsem jednou seděla v mé tehdejší práci v ambulanci 

klinického psychologa, kde si už několik týdnů pacienti podávali kliku a nezastavila 
jsem se. Užívala jsem si, že někdo zrušil sezení a já měla trochu času pro sebe. 
Unavená jsem přemýšlela o tom, jak se asi má kolegyně, která byla už několik 
týdnů doma se svým novorozeným dítětem. Červíka závisti jsem se rozhodla zahnat 
četbou knihy Maria Jacobyho Touha po ráji. Zrovna když jsem četla kapitolu o rané 
vztahové zkušenosti dítěte s matkou, zazvonil telefon. Moje vždy vyrovnaná 
a usměvavá kolegyně na mateřské dovolené plakala do telefonu, že neví, co má 
dělat, protože zrovna frustrovaně křičela na své miminko, aby už jí konečně dalo 
pokoj. Je tedy hrozná matka, špatný člověk a nejspíš by se měla jít udat orgánům, 
aby ji potrestali a o dítě se postarali odborníci. Tehdy jsem jí přečetla odstavec, 
u kterého jsem skončila. A protože jsem ho od té doby četla již mnoha zoufalým 
a vyčerpaným matkám novorozeňat, ocituji ho i zde:

„Má-li se matka přizpůsobit instinktivním potřebám svého dítěte, bude to po ní 
vyžadovat určitý stupeň empatie. Jsou-li vytvořené příznivé podmínky, matčina 
citlivost na potřeby dítěte se v přirozeném procesu zvýší na potřebnou míru. Aby 
byl primární vztah harmonický, je samozřejmě zároveň zapotřebí, aby matka byla 
v tomto vztahu spokojená a aby projevovala radost, když je s dítětem v kontaktu. 
Od žádné matky by se nemělo vyžadovat (a ani by to ona sama neměla po sobě 
chtít), aby přinášela svému dítěti nadlidské oběti, neboť i ona je obyčejným 
člověkem, kterého trápí různé konflikty a výkyvy nálad. Pro nastolení základní 
harmonie v primárním vztahu je nepochybně přínosnější, přijme-li matka svá 
omezení jako svou přirozenost, spíše než aby křečovitě plnila svoji povinnost 
a obětovala se. Právě z tohoto důvodu Winnicott nehovoří o „dokonalé mateřské 
lásce“, ale spíše o mateřské péči, která je „dostatečně dobrá“. V každém případě 
je pro rozvoj dítěte životně důležité, aby převažovala „dobrá“ matka nad matkou 
„strašlivou“.“ (M. Jacoby, Touha po ráji, str. 51)

Kolegyně se tehdy uklidnila a zoufalství se postupně proměnilo na radost ze 
sdílení byť i náročných životních situací. Dopomohla k tomu nejen moudrost 
a útěšnost citovaných slov, ale také zážitek, že když ztrácela půdu pod nohama, 
zafungovala neuvěřitelná náhoda a ona dostala přesně to, co potřebovala. Zážitek 
vzájemného naladění, propojení a porozumění je vzácně útěšný. Je to zažitá 
přítomnost nějaké vyšší síly, která je účinná nezávisle na vědomé snaze 
jednotlivce. Přestože se tímto fenoménem zabývají lidé od pradávna, stále si ještě 

PSYCHOLOGIE  PRO  KAŽDÉHO
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neumíme vysvětlit jeho podstatu. Je možné si ho vysvětlovat jako projev boží 
přítomnosti. Někdo v něm vidí dotek anděla. Pro hlubinně orientované psychology 
se nabízí výklad o vzájemném propojení lidí kolektivním nevědomím a takovým 
smysluplným náhodám říkáme synchronicita. Musíme se spokojit s faktem, že tyto 
procesy (alespoň prozatím) nedokážeme rozumově zcela vysvětlit a už vůbec ne 
záměrně ovlivnit. Mohli bychom si vystačit s konstatováním, že tomu nemusíme 
rozumět, hlavně že to funguje. Můžeme, a v současné neutěšené společenské 
situaci bychom možná i měli, jít dál. My totiž o kolektivním nevědomí víme víc. 
Víme, že jsme na něj napojeni naším vlastním osobním nevědomím a že se 
vzájemně ovlivňujeme. To, co je součástí našeho individuálního nevědomí, se 
odráží i v nevědomí kolektivním, a naopak, podněty z kolektivního nevědomí se 
dostávají do našeho osobního nevědomí. Obsahy, které k nám z nevědomí 
přicházejí, nemůžeme přímo ovlivňovat, ale můžeme je lépe vnímat a pracovat 
s nimi. Toto vzájemné ovlivňování probíhá přes všechno, co může přenášet 
symbolický obsah. Kromě již zmíněné smysluplné náhody - synchronicity to mohou 
být jakékoliv obrazy v přírodě nebo v umění. Typickým příkladem takové 
komunikace s nevědomím jsou obrazy, které k nám přichází ve snu. Sníme všichni 
několikrát za noc. Jen někteří si ale občas umí své sny zapamatovat a ještě méně je 
těch, kteří jim věnují pozornost a snaží se jim porozumět. Neexistuje žádný 
jednotný výklad obsahu snů. Vždy záleží na tom, jak jsme schopni jejich významu 
v daný moment porozumět. A pak je tu ještě otázka, jak s chápáním symbolického 
významu naložíme. Jestli zůstaneme na úrovni vnímání (někdy nás sen třeba 
vyděsí), nebo jestli budeme schopni ho nějak zpracovat a zaintegrovat do našeho 
vědomí. V případě sdílení s kolegyní zpracování spočívalo v tom, že v ní zážitek 
synchronicity vyvolal silné pozitivní emoce uklidnění a přijetí. Díky tomu se smířila 
se skutečností, že občas může být strašlivou matkou a přitom stále je pro své dítě 
matkou dobrou. Podařilo se jí tento postoj přijmout a stal se součástí jejího 
vnímání sebe sama. Byla to ale její volba a snaha. Dovedu si představit, že mohla 
ustrnout ve své nejistotě, vyhledávala by opakovaně ujištění u ostatních nebo by 
třeba absolvovala kurz o posilování bezpečné vazby. Taky mohla cítit 
nespravedlnost, že mám na rozdíl od ní čas číst si knihy a jsem v pohodě. Mohla 
uvíznout v závisti a vyčíst mi, že se mi to snadno mluví, když jsem se sobecky 
rozhodla pro kariéru na místo vlastních dětí. To by mne tehdy zranilo, protože jsem 
to tak nevnímala, a naše přátelství by skončilo. Podobně jsem volila já mezi tím, 
jakým tónem s ní budu mluvit. Je totiž rozdíl, jestli jí v takové situaci řeknu:

„Ahoj, ráda tě slyším, to je hrozné, co se ti děje. Neuvěříš, že jsem na tebe 
právě myslela a o čem zrovna čtu. … Co na to říkáš?“

nebo:
„Ahoj, proč voláš právě mě, když víš, že jsem v práci? Uklidni se a přečti si Maria 

Jacobyho. On píše, že nemáš po sobě chtít být dokonalá.“
nebo:
„Ahoj, to je hrozné. Co to máš za muže, který tě v tom nechá samotnou. Je tak 

těžké být matkou. Vůbec nevím, jak to můžeš zvládat.“
Je to čistě naše volba, jak budeme vnímat a zpracovávat vlastní a cizí 

nevědomé obsahy a emoce, které v nás vyvolávají. Ze stejné situace můžeme 
udělat hezký zážitek i naprostý horor. Zkusme proto naslouchat našemu nevědomí 
a vědomě posílit to, co bychom sami rádi dostávali. Všímejme si věcí, situací, 
obrazů a symbolů v nás i kolem nás a neváhejme se o to pěkné podělit. Když někoho 
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zrovna přemůže smutek, strach nebo beznaděj, může doufat, že se k němu 
dostane pochopení a podpora, přestože nikdo předem nemůže říct, jakou cestou 
přijdou.

Jolana Bucková
psycholožka ze soukromé poradenské praxe v Brně

jolana.buckova@gmx.net

Nekončící koloběh času nás přivedl na počátek roku 2025. Je za námi první 
čtvrtina dvacátého prvního století. Člověk si ani při běžném každodenním shonu 
neuvědomuje, jak koloběh života nezastavitelně běží. Máme počátek roku, zima 
v plném proudu, ale den se nám prodlužuje, přibývá světla. Na Hromnice už máme 
světla o hodinu více. Můžeme si povšimnout, že vzduch začíná nabírat na síle, 
rychleji se hýbe, je svěže provoněný, krajina se barví do čerstvé zelené barvy. 
Probouzí se nový život, nová energie. Ona není úplně tak nová, ale jenom opět 
nabírá na síle a dynamičnosti. Řád, který nikdo nezastaví a neovlivní. Životaběh 
dne, týdne, roku by také měl mít řád, který můžeme kladně i záporně ovlivňovat. 
Každý z nás má vytvořený nějaký pořádek. Orgány v našem těle spolupracují 
v určeném režimu. My bychom je měli ovlivňovat tak, abychom si udrželi tělesné 
a duševní zdraví v dobré kondici co nejdéle. Naše srdce řád vyžaduje, je jeho 
ctností. Srdce je generálem, řídí všechno v těle.

V průběhu ustupující zimy, která se drží stále zuby nehty, ale má to marné, tlačí 
se nová energie, nový rozbřesk, nový náboj. Z vodního, studeného, spavého, 
hlubokého elementu se postupně všechno navrací k novému začínajícímu životu. 
Voda rodí dřevo, voda je život. Stromy tlačí nové pupeny, byliny a tráva se zelená. 
Tlačí se tvrdou půdou na povrch a pomocí slunečních paprsků chytají nádherně 
svěží zelenou barvu. Zelená barva nám dělá dobře na oči. Ale proč zelená? Proč to 
není třeba žlutá nebo červená? A už tu máme vysvětlení. Ano k jaru patří zelená 
a zelená patří ke dřevu. Játra jsou dřevěný prvek a k játrům patří oči, vlasy, nehty, 
šlachy. Proto zelená barva ladí oku a hlavně játrům. Aby játra zvládla příval 
energie, který přichází se začátkem jara, musíme se o ně patřičně starat po celý 
rok a zvláště na jaře jim pomoct. Pomáháme prvními zelenými bylinami a první 
zeleninou. Játra se nám odvděčí svou neúnavnou službou a dále budou předávat 
nabytou sílu dalším orgánům, poněvadž orgány v našem těle jsou na sobě 
nerozlučně závislé. První jarní zelená bylinka je kerblík třebule nebo kerblík lesní. 
Kerblík (Anthriscus cerefolium) používala v kuchyni už Magdalena Rettigová. 
Byl hodně využívaný pro své delikátní, nasládlé, jemné aroma. Připomíná 
kombinaci petržele, anýzu a estragonu. Pomáhá funkci jater a ledvin, podporuje 
vyplavování toxinů a dodává čerstvé minerální látky, vitamíny a stopové prvky. 
První byliny je nejlepší používat čerstvé. Při jakémkoli skladování ztrácejí na své 
hodnotě. A tady máme shora zmíněný řád, že byliny nám přicházejí na pomoc právě 
v době, kdy je potřebujeme. Třeba bršlice kozí noha, kterou není vhodné jakkoli 
upravovat a uskladňovat. Přes celý únor a březen ji můžeme využít do sytosti. 
Pomůže játrům, ledvinám a celému zanešenému zažívacímu traktu. První čerstvou 
zeleninou je hlávkový salát vypěstovaný na vlastní zahrádce. K němu si přidáme 
křehké lístky smetanky lékařské i s jejími poupaty, popence břečťanolistého nebo 

LÉČIVÁ SÍLA PŘÍRODY
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ptačince i s kořenem. První ředkvičky ze zahrádky nám pomohou odstranit 
nebezpečnou vlhkost z těla. Vlhkost v těle neznamená, že bychom přijímali velké 
množství tekutin, nýbrž orgány mohou být oslabené vlivem životního stylu a spolu 
se škodlivinami ji ukládají ve formě hlenu na místa, kam nepatří. Potom vznikají 
různé infekce, zahlenění, cysty, kameny, nádory atd. Je to hodně stručně řečeno. 
Do zásoby na celý rok si můžete nasbírat pampelišku (list, poupata, kořen), kterou 
pokrájíte nasušíte na slunci a přimícháte do čajových bylinkových směsí, nebo 
třeba (jako to dělám já), že si suchou bylinu rozmixuji a přidávám do polévek, a tak 
získám kvalitní léčivý odvar. Polévka to je základ neboli grund. Pokud si ji navaříte 
víc, máte vždycky po ruce kvalitní zdravé jídlo ke snídani, obědu, večeři. Je to to 
nejlepší, co můžete pro své zdraví udělat. Toto je recept více jak tři tisíce let starý 
a stále funguje. Polévka se nemusí nějak jmenovat. Dejte si do ní, co máte rádi, co 
vám dělá dobře, to, co vám chutná a bylinky nebo houby, které potřebujete na své 
neduhy.

V novém roce vám přeji, ať úspěchy se vrší a nic vás nerozladí, když z nebe na 
vás prší síla a moudrost hadí!

Zdeňka Bognerová

Milí petrovičtí, vykročili jsme do roku 2025 a tento rok je pro 
nás mimořádný. S věřícími prožíváme Jubilejní rok, který papež 
vyhlašuje každé čtvrtstoletí. (Z časových důvodů nyní nestihnu 
napsat o tomto více, možná se k tomu vrátím v některém dalším 
čísle Zpravodaje). Ale jedno bych nám chtěl přeci jen sdělit. 
Papež František tento rok nazval Rok naděje s mottem 
inspirovaným listem apoštola Pavla do Říma: „Naděje neklame.“ Nás pak nazývá 
jako „poutníky naděje“. Poutník je ten, kdo jde, kdo kráčí po této zemi, kdo má 
nějaký cíl, a k němu se snaží postupovat, přibližovat se. A jestliže jsem před chvílí 
napsal, že jsme vykročili (do roku 2025), tak jsme poutníci skrz každý den, každou 
hodinu a každou minutu, jsme poutníci, kteří mají naději. Poutník je ten, kdo jde, 
kdo postupuje, kdo se nezastaví, nenechává se paralyzovat strachy nebo 
podobnými jevy, které na člověka číhají, znehybňují ho a zotročují. Dovolím si 
ještě ve 2 citátech zmínit bývalého prezidenta Václava Havla, který mimo jiné 
řekl: „Naděje není přesvědčení, že něco dopadne dobře, nýbrž jistota, že něco má 
smysl – bez ohledu na to, jak to dopadne.“ Anebo ještě o naději řekl: „Naděje je 
stavem ducha, je to stav, bez něhož život ztrácí veškerý smysl. Pokud chci žít, 
musím mít naději.“

A tak přeji nám všem, abychom každý z nás v tomto roce byli zakotveni v naději 
(kotva je symbol naděje), abychom den co den v naději kráčeli k naplnění našeho 
štěstí a abychom žili.

P. Pavel Vybíhal

AKTUALITY Z ŘÍMSKOKATOLICKÉ FARNOSTI
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 říjen 2024 listopad 2024 prosinec 2024
nejnižší noční teplota +3 °C -4 °C -7 °C
nejvyšší noční teplota +12 °C +4 °C +5 °C
průměrná noční teplota +8 °C 0 °C -1 °C
nejnižší denní teplota +11 °C +2 °C -3 °C
nejvyšší denní teplota +18 °C +12 °C +9 °C
průměrná denní teplota +13 °C +6 °C +4 °C
celkové srážky 15 mm 12 mm 20 mm 

ZAJÍMAVOSTI  KOLEM  POČASÍ

V říjnu bylo 12 dní oblačno, 9 dní zataženo, 10 dní polojasno a 17 dní větrno. 
Dne 11. října byla bouřka a 2x duha. Kvetly pampelišky.

V listopadu bylo 11 dní zataženo, 8 dní oblačno, 8 dní jasno, 3 dny polojasno a 12 
dní větrno. Ve dnech 10.  a 27. října byla mlha. Létaly husy, kvetly fialky 
a pampelišky.

V prosinci bylo 14 dní zataženo, 9 dní polojasno, 8 dní oblačno a 10 dní větrno.  
Ve dnech 2., 3. a 19. prosince byla mlha, dne 6. prosince nasněžilo 5 cm sněhu, dne 
8. prosince mrholilo. Od 27. prosince bylo možno asi týden bruslit na Slatinách.

Jaroslava Vespalcová

1958 (pokračování)
Ve zdejší obci panuje dodnes řada obyčejů, které se zachovaly z minulých dob:

1. Ostatky
Na ostatkovou neděli a pondělí je v hostinci taneční zábava. V úterý chodí po vesnici 

mládenci jako maškary a vybírají po domech potraviny a peníze. Večer je hostina 
jinochů a dívek, která někdy pokračuje ještě několik dní a končívá v sobotu po 
ostatcích. Tradičním jídlem ostatkovým je pečený pes, který bývá připravován naložen 
před ostatky. Pes se stal tradičním ostatkovým jídlem podobně jako na vánoce kapr, na 
podzim zajíc a na velikonoce kůzle.

2. Smrtolka
V neděli 2 týdny před nedělí velikonoční chodí po vesnici děvčata se Smrtolkou, 

nastrojenou a opentlenou pannou. Vybírají po domech potraviny a peníze. Na květnou 
neděli jim připraví jejich maminky hostinu. Organisátory této akce jsou ztv. "pání", 
děvčata staršího ročníku. V domě u jednoho děvčete - "pána" - je potom hostina 
uspořádána. Po hostině dostanou děvčata ještě výslužku domů.

3. Velikonoce a pomlázka
Na zelený čtvrtek, Velký pátek a Bílou sobotu hrkají chlapci po vesnici trakařovými 

hrkači nebo ručními hrkáčky. Organisátory tohoto průvodu a hrkání chlapců jsou tzv. 
"páni", nejstarší chlapci. V průvodu jsou chlapci seřazeni přesně podle stáří na měsíc, 
den, příp. i hodinu narození, podle toho jsou seřazeni do párů a dostávají odměnu za 
hrkání. Na Bílou sobotu po ranním hrkání se rozdělí chlapci do dvou skupin a navštíví 
všechna stavení říkajíce: Kázali nám naši páni, abyste nám dali za hrkání. Hospodyně 
jim dávají vajíčka a peníze. Po obchůzce vesnice následuje dělení u jednoho z pánů. 

CO  JE  PSÁNO  V  KRONIKÁCH 
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Výsledek sbírky nejprve sami "páni" spočítají, potom zavolají ostatní chlapce a podělují 
je vajíčky a penězi zase přesně podle stáří a pořadí páru při hrkání, jakož i podle počtu 
absolvovaných hrkání. Často se stává, že "páni" si ponechají nejprve sami určitý díl 
sbírky a teprve o zbytek se dělí s ostatními chlapci. Svádí to mládež k nepoctivosti 
a klamání ostatních.

O velikonočním pondělí chodí zase chlapci po všech domech, přičemž tlukou 
pletenými žilami do dveří a odříkávají skandovaně velikonoční říkání. Hospodyně jim 
dávají malovaná vajíčka nebo peníze. Zvláštností je, že chlapci chodí do všech domů 
v obci, tedy nikoliv jen do domů, kde mají děvčata. Dospívající mládenci chodí po 
pomlázce do domů, kde mají děvčata. Jsou častováni cukrovím a pitím, přičemž 
neopomenou našlehati děvčatům. Na velikonoční pondělí i některé skupiny ženatých 
"strýčků" chodí odpoledne po staveních a vinných sklepech. Hlavní velikonoční říkanka, 
která se dnes ve zdejší obci nejčastěji užívá:

"Červený, červený véce, nebo bílý,
šak vám slepička snese jiný,
za kamnama v kótku, na zeleným prótku,
prótek se vám votočí, litr vína natočí,
pite, pite, páni, jen se nevopite a nám taky déte!"

4. Hody
Pořadateli hodů ve zdejší obci bývá chasa - tj. všichni dospívající chlapci a dívky. 

Bývají pořádány v neděli a v pondělí kolem 14. září. V neděli dopoledne se zúčastní 
veškerá chasa bohoslužeb, potom hudba zahraje nejprve před farou, potom předsedovi 
MNV a potom již hraje hudba po celé vesnici. Mládenci obcházejí stavení a zvou občany 
na hodovou veselici, přičemž jim dávají zavdat a nabídnou rozmarýn. Přitom vybírají 
peníze. Odpoledne jdou stárci, kterými jsou všichni dospělí jinoši, pro děvčata - své 
stárky, potom jdou s hudbou do vinného sklepa, kde mají uskladněno víno, koupené na 
spotřebu při hodech. Po posilnění odcházejí s hudbou na náves před hostincem, farou 
a kostelem, kde pod májí tančí. Odpoledne zavádějí kolektivně jinoši a dívky z okolních 
vesnic, kteří se vykupují penězi. Hlavním organisátorem je první stárek a stárková 
kterými bývají zpravidla nejstarší jinoch a dívka. Z vybraných peněz se uhradí výdaje za 
hudbu, máji, rozmarýny a víno (alespoň 1 hl) a když něco zbude, propíjí se to ještě na 
okolních hodech, nedostává-li se peněz, musejí všichni skládat. 

V pondělí odpoledne o hodech se v hospodě shromáždí ženatí „strýci“, kteří zde 
zpívají a popíjejí. Stárci jim zavedou stárky i ostatní ženy. Celý průvod se seřadí na 
dvoře v hostinci a v čele s předsedou MNV vyjde za pochodu kolem kostela do parku 
k pomníku padlým. Tam je zahrána hymna a potom celý průvod odchází na náves pod 
máj, kde zpravidla tancují páry tři taneční kusy. O přestávkách vybírají stárci 
od tanečníků poplatky.

Tento způsob pořádání hodů svádí mnohdy mládež k nepoctivosti, přepíjení a k bez-
účelnému utracení získaných peněz, které by se daly daleko lépe využíti. 

5. Vánoce
Vánoce jsou vcelku na obyčeje nejchudší. Jen odpoledne na druhý svátek vánoční  

(Štěpána) chodí po koledě po všech vesnicích zdejší farnosti kostelník. Obcházejí 
všechny domy, přejí veselé svátky vánoční a zpívají koledy. Hospodyně jim dávají 
vajíčka, cukroví a peníze. Peníze si vybírá zvlášť kostelník a zvlášť ministranti. 
Po obchození všech vesnic farnosti získaná vejce dostane zdejší farář a získané peníze 
si ponechají kostelník a ministranti. 

Málo výchovná je skutečnost, že občané, kteří častují kostelníka lihovinami, často 
tyto dávají i ministrantům, takže tím ohrožují jejich zdraví i normální stav. 

pokračování příště



39

ZPRAVODAJ  OBCE  PETROVICE  *  číslo 4/2024  *  ročník  17 

Periodický tisk územního samosprávného celku, čtvrtletník.
Vydavatel:  Obec Petrovice, Petrovice 9, 672 01  Moravský Krumlov, IČ: 00293326
Místo a datum vydání:  Petrovice, leden 2025. Náklad 220 ks, neprodejné. Zdarma do každého 

domu v obci.
Povoleno:  ev. číslo MK ČR E 18079 
Redakce:  OÚ Petrovice – Ing. Roman Hájek; Mgr. Eva Grunová; Irena Závišková, DiS.
Foto:  archiv obce, archiv škol, archiv Petrovanky, Jaromír Novák, 

www.google.cz
Kontakt:  tel.: 515 323 123, e-mail: starosta@petrovice.com
jednotlivá čísla jsou na webových stránkách obce: www.petrovice.com
Uzávěrka:  Do čísla 1/2025 termín uzávěrky 31. 3. 2025. 
 Příští číslo vychází v dubnu 2025.
Realizace:  VENDY atelier, Moravské Budějovice, www.vendyatelier.cz

V říjnu byl opravený most přes meliorační strouhu. 



40

V neděli 3. listopadu 2024 vedl jáhen Jakub Ondráček 
na místním hřbitově Dušičkovou pobožnost.

Na podzim vznikla pomocí dronu fotografie vrcholu kostelní věže.
Foto: Jaromír Novák


